
www.sharghdaily.com سه شنبه۳
۲۸  اسفند  ۱۴۰۳

سال بیست ویکم      شماره ۵۰۷۷

کانال های مشخصی 
برای تعامل ما و آمریکا وجود داراد

هیچ توجیهی برای بازگشت قطع نامه های شورای امنیت علیه ایران 
وجود ندارد

وی در پاسخ به سؤالی با بیان اینکه «هیچ توجیهی برای بازگشت 
قطع نامه های شــورای امنیت علیــه ایران وجود نــدارد»، گفت: 
بــه دلیل اینکــه برنامه هســته ای ایران، برنامــه ای کاملا صلح آمیز اســت و 
فعالیت های ما کاملا منطبق با حقوق و تکالیف ما، طبق موافقت نامه پادمان 
و معاهده منع اشاعه است. سخنگوی وزارت خارجه ایران در ادامه گفت: در 
رابطه با بیانیه ســه جانبه ایران، چین و روسیه، آن چیزی که ما همیشه گفتیم، 
منطق برجام بوده است؛ به این معنا که جمهوری اسلامی ایران سلسله تدابیر 
داوطلبانه را برای اطمینان ســازی و اعتمادسازی نسبت به ماهیت صلح آمیز 
برنامه هسته ای خود اتخاذ می کند و در ازای آن همه تحریم های ظالمانه که 
علیه جمهوری اســلامی ایران وضع شده است، فارغ از عناوین و تیترهایی که 
برای این تحریم ها در نظر گرفتند، رفع شود. او در ادامه تصریح کرد: این منطق 
مذاکــرات برجام بود و لذا به همین دلیل اســت که در متن بیانیه ســه جانبه 
ایران، روســیه و چین هم دوباره به همین موضوع اشاره شد و ضرورت احترام 
همه طرف ها به تعهداتی که از قبل داده شــده و در قطع نامه ۲۲۳۱ شــورای 
امنیت، به نوعی مهر شــورای امنیت ســازمان ملل را هــم خورده و تبدیل به 

بخشی از قطع نامه شده است.
ارزش زیادی برای رابطه با لبنان قائل هستیم

سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤالی در ارتباط با روابط ایران 
و لبنان و اینکه هنوز مشــکل پروازها بین دو کشــور حل نشده است، گفت: ما 
ارزش زیادی برای رابطه با لبنان قائل هستیم و مصمم هستیم که در تعامل با 
مقامات لبنانی مشــکلات و موانعی که در بحث هواپیمایی و سایر موضوعات 
که ممکن اســت در روابط دوجانبه وجود داشته باشد، حل وفصل کنیم و این 
یک فرایند است. بقائی تأکید کرد: ما باور داریم حفظ روابط دوجانبه بین ایران 

و لبنان در راستای منافع ملی دو کشور و حفظ ثبات در منطقه است.
دیدار غریب آبادی با مدیرکل آژانس در ادامه تعامل و همکاری ما با آژانس است

ســخنگوی وزارت خارجــه در ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران در پاســخ 
به ســؤالی در ارتباط با ســفر غریب آبادی به وین و دیدارش با رافائل گروسی 
و همچنیــن ادامه اظهارات گروســی درمــورد فعالیت های هســته ای ایران 
گفت: دیــدار آقای غریب آبادی با مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی در 
ادامه تعامل و همکاری ما با آژانس اســت که از قبل ادامه داشــته اســت و 
در چارچــوب معاهدات بین المللی ذی ربط اســت. وی افزود: در عین حال با 
توجه به اینکه تهدیدها علیه برنامه هسته ای ایران و علیه تأسیسات هسته ای 
صلح آمیز جمهوری اســلامی ایران در این روزها افزایــش پیدا کرده، طبیعی 
است که ما رایزنی های خودمان را برای بررسی ابعاد مختلف فنی و عملیاتی 
مرتبــط با این موضوعــات افزایش بدهیم و در تعامل بــا مقامات آژانس هم 

نسبت به تبعات و آثار چنین تهدیدهایی هشدار بدهیم.
موضع گیری های سیاسی مقامات آژانس و شخص مدیرکل هیچ اثر سازنده ای در 

روند همکاری ها نخواهد داشت
بقائی با بیان اینکه «در گفت وگو با مقامات آژانس مواضع و دیدگاه های خود 
را بیــان می کنیم»، گفت: ما بارها این را تکرار کردیم، باز هم تکرار می کنیم که 
موضع گیری های سیاســی مقامات آژانس و شخص مدیرکل هیچ اثر مثبت و 
سازنده ای در روند همکاری های بین ایران و آژانس نخواهد داشت و مدیرکل 
آژانــس به عنــوان یک مقام بین المللی که دارای مســئولیت اســت، باید در 
چارچوب وظایف خود عمل کند و از گفتارهایی که شــائبه تأثیرپذیری از برخی 

از کشورهای شورای حکام را ایجاد می کند، خودداری کند.
استفاده از مکانیسم ماشه تبعاتی دارد که متوجه طرف های مقابل هم خواهد شد

وی در ادامه گفت وگو با خبرنگاران در پاســخ به ســؤالی با بیان اینکه «درمورد 
ســازوکار ماشه، ما زیاد صحبت کردیم» تصریح کرد: صرف صحبت کردن طرف 
مقابل از ســازوکار ماشــه به این معنا نخواهد بود یا به این معنا نیست که یک 
ابزار ســهل الوصول است و می توانند از این ابزار برای اعمال فشار و امتیازگیری 
از جمهوری اســلامی ایران استفاده کنند. بقائی با تأکید بر اینکه «استفاده از این 
سازوکار تبعات و آثاری دارد که قطعا متوجه طرف های مقابل هم خواهد شد»، 
گفت: هیچ دلیل و توجیهی برای توسل به این سازوکار علیه جمهوری اسلامی 
ایران وجود ندارد، مگر برای اعمال فشار ناموجه و غیرقانونی سیاسی. سخنگوی 
وزارت خارجه ایران گفت: این هم طبیعی اســت که ما با همه کشورهای عضو 
برجام درمورد کل موضوع هســته ای و از جمله گزینه ها یا احتمال های پیش رو 
طــی ماه های آینده صحبــت کنیم. ما حتما همه احتمــالات را در نظر داریم و 

برای آن برنامه داریم و در عین حال هیچ وقت رویکرد تقابلی اتخاذ نکردیم.
مبنای ما تعامل و گفت وگو با آژانس و طرف های برجام بوده است

بقائــی تصریح کرد: مبنای ما تعامــل و گفت وگو با آژانس و طرف های برجام 
بــوده اســت. گفت وگوی ســه جانبه پکن در همیــن راستاســت؛ همین طور 
تعاملاتی که با کشــورهای اروپایی داشتیم و در آینده هم ادامه خواهد یافت. 
ســفر آقای غریب آبادی هم در ادامه همکاری ها و تعامــلات ایران و آژانس 
اســت. در عین حال با توجه به تحولات روز، حتما مواضع و نکات ما به نحو 

مقتضی به اطلاع آژانس خواهد رسید.
اروپایی ها قدر فرصتی که داشتند را ندانستند

سخنگوی وزارت امور خارجه ایران درباره نگرانی اروپایی ها از تضعیف نقش 
خود درباره برجــام گفت: در رابطه با نگرانی کشــورهای اروپایی از تضعیف 
نقش خود، نکته ای است که خودشان باید پاسخ دهند. واقعیت این است که 
کشورهای اروپایی یک فرصت بسیار منحصربه فرد در اختیار داشتند برای اینکه 
توان و اعتبار بازیگری خود را در ســطح بین المللی نشــان دهند و آن، فرصت 
برجام و مذاکرات هســته ای ایران بود. وی تصریح کرد: اروپایی ها این فرصت 
را در یک مقطعی قدر ندانســتند و بعد از خروج آمریکا از برجام نتوانستند به 
تعهدات خود عمل کنند و در ادامه هم ایفای نقش سازنده نداشتند از جمله 
طرح قطع نامه های مختلف در شورای حکام یا اخیرا، همراهی و همدستی با 
آمریکایــی که در برجام حضور ندارد و خود آنها می دانند که آمریکا یک طرفه 

و غیرقانونی از برجام خارج شد.
میدان، دیپلماسی و رسانه در کنار هم هستند

آخرین نشســت خبری سخنگوی وزارت خارجه دیروز برگزار شد و در لحظات 
پایانی این نشســت وزیر امور خارجه در جمع خبرنگاران حاضر شــد و گفت: 
هدفم از حضور در جمع شــما تبریک سال نو است و آرزو می کنم که طاعات 
و عباداتتــان نیز مــورد پذیرش درگاه حق قرار گرفته باشــد. او بــا بیان اینکه 
«یک ســال پرهیجان همراه با ســختی ها و فرازونشــیب های زیادی را پشت 
ســر گذاشتیم و شــما این تحولات را ثبت و ضبط کردید» گفت: در سال ۱۴۰۳ 
غم ها و شــادی ها وجود داشت که متأســفانه غم های آن بیشتر بود از جمله 
شهادت رئیس جمهور و وزیر امور خارجه. این اتفاق از حوادث تلخ امسال بود 
و پس از آن نیز شــاهد وقایع دیگــری در منطقه بودیم. عراقچی با بیان اینکه 
«دعا می کنم در ســال جدید که شروع آن مصادف با شب های عزیز قدر است، 
خداوند قدر و سرنوشت بهتری را برای ملت ایران رقم بزند و خداوند بهترین را 
برای ملت ایران و مردم ایران تقدیر کند»، در بخشی دیگر از صحبت های خود 
گفت: دیپلماســی و رســانه پا به پای هم حرکت می کنند و هرجا یک دیپلمات 
هســت، خبرنگار نیز هست. او افزود: من بارها گفته ام که میدان، دیپلماسی و 

رسانه در کنار هم هستند و یکدیگر را تکمیل می کنند.

میراث سنگین ۱۴۰۳ و آینده  نامعلوم سال آتی گزارش

سیـاستسیـاست

رئیس جمهور باید بتواند قوانین را به  طور مؤثر اجرا کند و نظارت کاملی بر همه  
مســائل مالی داشــته باشــد. اجرای صحیح قانون و نظارت مؤثر بر این مسائل 
می تواند در شرایط بحرانی کنونی کشور، دستاویزی باشد که امیدی در دل مردم 
ایجاد کند تا حداقل از شــدت مشکلات کاسته شــود و کشور به سمت کاهش 
بحران ها حرکت کند. این امر می تواند به عنوان یک عامل امیدبخش در راستای حل مشکلات 

اقتصادی و اجتماعی کشور تلقی شود.

 الهام فخاری: آگاهی از درد، کلید درمان جامعه ای زخم خورده
الهام فخاری، عضو پیشین شورای شهر تهران، هم در گفت وگو با 
«شرق» معتقد است «زنده و رویشگر بودن زمین پیام زندگی دارد 
و دریافت اینکه ما دچار مســائل بزرگ هستیم، آگاهی خود یک 
امکان مهم برای بهبود یا چاره جویی است، ولی به تنهایی کافی 
نخواهــد بود»، چرا که از دیــد او، «آگاهی ما از خطرهای بزرگ و 
مسائل ژرف باید کمک کند کنار هم باشیم و از گذشته و راه های رفته و نرفته بیاموزیم، هر 
چقدر پرهزینه و هر چقدر به درازا کشــیده، نیاز به درنگ و خانه تکانی در همه سطوح، از 
اتاق و خانه، از دادوستدهای خرد و تعامل های روزمره تا کارهای کلان، از همیشه روشن تر 
و وضعیت جامعه دردناک تر از گذشته است». فخاری ادامه می دهد: «درد باید ما را بیدار، 
هوشیار و برای درمان و بهبود فعال کند. من هم مانند خیلی ها دردکشیدن و ناامیدشدن را 
تجربــه می کنم و می فهمم. در روان شناســی و روان درمانی گام نخســت آگاهی از درد و 
بنیان های رنج اســت. در این رونــد، آدم ها از ویژگی هایی در خود، کســانی و روندهایی و 
بخش هایی از زندگی زیسته  خود آگاه می شوند و ناامیدی را تجربه می کنند. همه ناامیدی 
را نبایــد منفی (کاهنده) تفســیر کــرد. برای دگرگونــی، بهتر اســت از ناکارآمدی برخی 
بازخوردها، روش ها و رفتارها در خود یا دیگران ناامید شویم تا درد دگرگونی و بهبود را تاب 
بیاوریم». عضو پیشــین شورای شــهر تهران اذعان دارد «بهتر است بتوانیم بپذیریم گاهی 
شکســت خورده ایم، ولی نشکنیم، بلکه کاری کنیم و راهی برای بازسازی فردی و گروهی 
بیابیم و بســازیم؛ روزگار سختی بر مردم گذشته است. اگر راهی برای کاهش این رنج های 
توان فرســا باشد، در تعامل با خود مردم ساخته می شود». با توجه به نکات یادشده است 
که این فعال سیاسی متذکر می شود «در این شرایط، برای اینکه مردم کمتر له شوند، نیاز به 
تصمیم ها و پایستگی های مدیریتی است» و به گفته او، «هر چقدر متولیان و مدیران دیرتر 
به این اصل توجه کنند، چاره کار برای خودشان سخت تر می شود». با چنین برداشتی است 
که الهام فخاری «هنوز به پایبندی بعضی افراد منتخب یا منصوب شده به پیمان با مردم 
امید دارد». اگرچه به اعتراف او، «منش غارتگری برخی به اعتبار و درستی کارها آسیب زده 
است، ولی به مردم امید و دلبستگی دارم، به ایران؛ ایران که بزرگ تر از ما و به پالایش گری 
تاریخ که طولانی تر از این دهه هاســت. ما یک جامعه زنده، گوناگون، آشــتی جو و سازنده 

هستیم با همه زخم ها و دردها، و این روشن ترین فانوس امید است».

 بیت االله عبداللهی: آینده در گرو وفاق ملی است
بیــت االله عبداللهــی هم در مقــام تحلیلگر مســائل داخلی و 
خارجی در گفت وگو با «شــرق»، نگاهی امیدوارانه به سال آتی 
دارد و شــرایط را این گونه تشریح می کند که «ان شاءاالله در سال 
جدید شاهد حرکت، برنامه، تصمیم و تلاش بیشتر باشیم. بیشتر 
بتوانیم واقعیت ها را بشناســیم و مشکلات اساسی را تشخیص 
دهیم». از دید عبداللهی، «ابتدا باید مشکلات اساسی کشور تشخیص داده شود که به  طور 

حتم یکی از اصلی ترین مســائل ما، مشــکل اقتصادی اســت. ســپس پروژه های 
نیمه تمام کشور باید به سرانجام برسند. در کشور پروژه های زیاد نیمه تمامی وجود 
دارد که باید تمام شوند». این کارشناس حوزه سیاسی، یکی از مسائل دیگر کشور را 
«مشــکل حوزه ارزی» می داند و اذعان دارد «با وجود مشکلات ارزی، وضعیت به 
گونه ای است که شاید راه حل های ساده ای نداشته باشیم». عبداللهی همچنین به 
«بحران تأمین آب، به ویژه در بخش های شــرب و کشاورزی» اشاره دارد که به یک 
چالش عمده در ســال آتی تبدیل خواهد شــد و به ادعای او، «اگر بارندگی ها مانند 
گذشــته ادامه یابد، یکی از عمده ترین مشکلات ما در آینده بخش آب خواهد بود». 
در کنار این مسائل، تحلیلگر حوزه سیاست خارجی گریزی هم به بحث های ترامپ 
می زند که به باورش احتمالا در ســال آتی «برای ما مشکلاتی را در زمینه صادرات 
نفت و روابط تجاری با کشــورهای مختلف ایجــاد خواهد کرد».  عبداللهی توجه 
هرچه بیشــتر به مسائلی چون «اشتغال، نرخ رشــد جمعیت، برادری و وحدت در 
کشــور» را برای ســال پیش رو گوشــزد می کنــد و در همین بــاره توصیه می کند: 
«همان طورکه آقای پزشکیان مطرح کرده اند، وفاق و همکاری با یکدیگر باید یکی از 
مهم ترین اولویت های ما باشد. باید مسائل کشور را به طور صحیح تشخیص دهیم و 
اولویت ها را درست تعیین کنیم. اینکه دولت دچار مشکل نشود، بسیار مهم است». 
در پایــان به گفته او، «اگر مجلس بخواهد به وزرای اصلاح طلب کارت زرد بدهد و 
به دنبال اســتیضاح آنها باشد، این باعث خواهد شد که وفاق از بین برود. در واقع، 

این وفاق نیست؛ اسم آن چیز دیگری است».

اکبر پولادی: اقتصاد ایران، پتانسیل در دل چالش هاست
اکبر پــولادی باغبادرانی هم به عنوان نماینده مجلس در 
گفت وگو با «شــرق» ارزیابی خود از ســال آتی را این گونه 
بیان مــی دارد که «در جایگاه یک مســلمان، باید همواره 
امیــدوار به لطف الهی بود، اما این امید باید با برنامه ریزی 
همراه باشد. کشور ما نیز مانند یک فرد، برای موفقیت در 
ســال جدید باید به طور منســجم و دقیق برنامه ریزی کند و آمادگــی لازم را برای 
مواجهه با چالش ها و مشکلات پیدا کند». از دید پولادی، «دغدغه اصلی کشور، در 
حال حاضر بیشتر در حوزه اقتصادی متمرکز است و مشکلات اقتصادی و معیشتی 
مردم، فشارهای زیادی را بر جامعه وارد کرده است. به ویژه مشکلات اقتصادی که 
در نتیجه تحریم ها و برخی کاســتی ها در مدیریت داخلی بــه وجود آمده، زندگی 
مردم را دچار تنگنا کرده است». برای رفع این تنگناها، نماینده مجلس تأکید دارد که 
«باید با یک برنامه ریزی صحیح و تلاش بی وقفه، مسیر توسعه را هموار کنیم». این 
چهره سیاســی، ادامه می دهد: «ایران عزیز ما به دلیل ظرفیت های انسانی و منابع 
طبیعــی و مادی فراوان خود، پتانســیل عظیمــی برای پیشــرفت دارد. ما تنها به 
برنامه ریــزی صحیح و تلاش بیشــتر نیاز داریم تا بتوانیم از مشــکلاتی که به دلیل 
تحریم ها و برخی کم کاری ها به وجود آمده اند، عبور کنیم. این امیدواری ماست که 
با توکل به خداوند، از این شرایط دشوار عبور کرده و به پیشرفت بیشتر دست یابیم». 
پولادی این را هم تصریح می کند که «در سطح ملی، اگر مسئولان با روحیه ای مثبت 
و عزمی راســخ به حل مشــکلات مردم پرداخته و برنامه ها را بــا دقت اجرا کنند، 
می توانیم از معضلات موجود به خوبی عبور کنیم. خوشبختانه، ظرفیت های کشور 
به گونه ای است که ما توانایی مواجهه با مشکلات و حل آنها را داریم. در این مسیر، 
نیازمند همدلی و تلاش جمعی هستیم تا مشکلات مردم کمتر شود و به مرحله ای 
از ثبات و پیشرفت برسیم. در سطح شهرستان ها نیز احساس می کنم که زمینه های 
خوبی فراهم آمده و اقدامات مؤثری در راستای توسعه صورت گرفته است. در سال 
۱۴۰۴، با ادامه این مسیر و با تلاش مضاعف، می توانیم شاهد موفقیت های بیشتری 

برای مردم شهرستان ها باشیم و شرایط بهتری برای آنان فراهم کنیم».

محمود صادقی: آینده ایران در سایه ای از ا بهام ها قرار دارد
محمود صادقی، نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی، 
در گپ وگفتش با «شــرق»، تحلیل کامــلا متضاد با نگاه 
امیدوارانه پولادی دارد و معترف است که «در حال حاضر، 
بــه طور قطع نمی توان چشــم انداز امیدوارکننده ای برای 
سال آینده پیش بینی کرد. چون با توجه به چالش هایی که 

داریــم. تأثیرات آینده غیرمطمئن و به نوعی نگران کننده اســت». در ادامه همین لحن نه 
چندان مثبت است که صادقی هشدار می دهد «در جنبه های مختلف، از جمله در حوزه 
داخلی و سیاسی، به نظر می رسد دوران وفاق و همدلی به پایان رسیده است، مگر اینکه 
مدیریتی مؤثر و تغییرات جدی در این زمینه انجام شود». به گفته او «در حوزه اقتصادی 
نیز با توجه به ادامه ناترازی ها، به نظر می رسد هیچ اقدام امیدبخشی برای سال آینده در 
سال جاری صورت نگرفته است. کسری بودجه، پیش بینی تورم و نرخ ارز و شاخص های 
کلان اقتصادی نشــان دهنده وضعیت نامطمئن و ناپایدار هستند و پیش بینی می شود که 
ایــن وضعیت در آغاز وضع نامناســب تری پیــدا کنند». در حوزه سیاســت خارجی هم 
صادقی، وضعیت کنونــی را به گونه ای می بیند که «هنوز هیــچ راه حلی برای بحران ها 
وجــود نــدارد و تا این لحظه هیچ توافق یــا تحولی در مذاکرات صورت نگرفته اســت. 
مذاکرات نیز هنــوز در ابهام قرار دارد و تهدیدهای خارجــی به وضوح افزایش یافته اند. 
همچنین تأخیر شــورای امنیت در رسیدگی به مسائل ایران که به صورت غیرعلنی برگزار 
شده، نشانه های خوبی به همراه ندارد. اینها زمینه هایی هستند که به وضوح چشم انداز 
امیدوارکننده ای در وضعیت کنونی نشــان نمی دهند». با این حال، نماینده ادوار مجلس 
تأکیــد دارد: «از آنجا که نمی توانیم صرفا به ناامیدی بپردازیم، باید تلاش کنیم تا راه هایی 
برای امیدبخشــی بیابیم». بنابراین به باورش، «اگر دولت و نظام کنش فعالی در راستای 
مدیریت این چالش ها داشــته باشــند، به ویژه در زمینه انســجام داخلی و رفع اختلالات 
موجود، می توان به آینده ای مثبت تر امیدوار بود. اما لازم است اختلالات و مسائل موجود 
در سطح بالا حل وفصل شوند. همچنین باید کشور از وضعیت تعلیق در سیاست خارجی 
خارج شــود و مذاکرات با جدیت بیشتری ادامه یابد تا به یک سرانجام مثبت برسد». این 
فعال سیاســی اصلاح طلب به «اهمیت تقویت انســجام ملی و وحــدت داخلی» ورود 
می کند، زیرا به اعتقادش «بسیاری از چالش ها با همبستگی ملی قابل تحمل و مدیریت 
هســتند. با این حال، نگران کننده اســت که هنوز کار جدی برای تقویت همبستگی ملی 
صورت نگرفته است و امیدواریم وفاقی که آقای پزشکیان به آن اشاره کرده اند، نه تنها در 
سطح حاکمیت، بلکه در لایه های مختلف جامعه گسترش یابد». ولی به گفته صادقی، 
«این امر نیاز به اقداماتی عملی دارد، نه فقط صحبت ها و شعارها. به ویژه اقداماتی مانند 
اجرای قانون حجاب و عفاف که اخیرا شروع شده، می تواند به شدت به همبستگی ملی 
آســیب بزند. بنابراین ضروری است که از این گونه اقدامات تفرقه انگیز اجتناب شود و در 
عوض، پیام هایی که رهبری کشور در راستای وحدت و همکاری ملی ارائه می دهند، مورد 
توجه قرار گیرد. در سایه همبستگی ملی، می توان بسیاری از چالش ها را با کمترین اثرات 
منفی مواجه ساخت و در نهایت، چشم انداز امیدوارکننده ای برای کشور به وجود آورد».

 محمود میرلوحی: ناترازی انرژی، تهدیدی جدی برای ایران در ۱۴۰۴ خواهد بود
ســیدمحمود میرلوحی هم در گفت وگویی که با «شرق» دارد 
ناترازی هــای  در  گرفتــاری  را  کشــور  اصلــی  «دغدغــه 
مختلفیمی بیند». با وجود این، استاندار پیشین آذربایجان غربی 
تصریح می کند که «نباید دچار یأس شد، بلکه باید امیدوار بود؛ 
اما این امیدواری مســتلزم همت، جدیت و برنامه ریزی است تا 
کشور بتواند از این گرفتاری ها و بحران ها خارج شود». این فعال سیاسی گفته خود را با 
ارجاعی به حوزه دیپلماسی ادامه می دهد و تأکید دارد «طبیعتا سالی که پیش رو داریم، 
سالی است که انقضای برجام در مهرماه در آن اهمیت زیادی دارد و در شش ماهه اول 
ســال، این موضوع تأثیر مستقیمی بر اقتصاد کشور، نوسانات ارزی، قیمت طلا و مسائل 
تحریم ها خواهد داشــت». به ادعای میرلوحی «چون همه از تأثیرات این موارد آگاه اند، 

بنابراین انتظار می رود دولت و رئیس جمهور با تدبیر، کشــور را از این پیچ پرچالش عبور 
دهند، چه از طریق مذاکرات و چه با تلاش هایی که برای حل مســائل داخلی و خارجی 
انجام می شــود». اســتاندار پیشــین آذربایجان غربی به تحولات سیاســت داخلی هم 
می پردازد و خاطرنشــان می کند: «حال که انتخابات برگزار شده و مسیر غلط و پرهزینه 
«خالص سازی» تغییر کرده، باید امکان وفاق بین بخش های مختلف، به ویژه بین مردم و 
حکومت، فراهم شــود. اگر در این زمینه گامی برداشته شود، کشور در داخل می تواند به 
آرامش نسبی و افزایش مشارکت جامعه در امور مختلف دست یابد، از مسائل مهم دیگر 
این اســت که اگر این اتفاق رخ دهد، می توان امیــدوار بود که تورم از وضعیت فعلی و 
فشــارهای شــکننده ای که به جامعــه وارد می کند، تا حــدی مهار شــود». نگرانی از 
خشک سالی سال آینده نیز از دیگر موضوعات مدنظر میرلوحی بود و در تبیین این نکته، 
به «شــرق» می گوید: «متأسفانه میزان بارندگی ها امسال بسیار محدود بوده و به ویژه در 
مناطق مرکزی و جنوبی کشــور، ناترازی منابع آب جای نگرانی دارد. در حوزه انرژی نیز 
این مشکل به شدت احساس می شود. طی ۱۵ سال گذشته، سرمایه گذاری در کشور در این 
حوزه به شدت آســیب دیده و تقریبا صفر یا منفی بوده است». مسئله سرمایه گذاری در 
حوزه انرژی هم از جمله مباحثی بود که این فعال سیاسی به آن می پردازد و به گفته او 
«این موضوع با برجام و تحریم ها ارتباط دارد که باید حل شود، در غیر این صورت، مشکل 
برق و انرژی همچنان ادامه خواهد داشــت». اســتاندار پیشین آذربایجان غربی هشدار 
می دهد که «در سال آینده، ناترازی گاز و پس از آن، ناترازی نفت نیز نگران کننده خواهد 
بود که این مشکلات عمدتا ناشی از عدم سرمایه گذاری در حوزه فشارافزایی گاز است. اگر 
این مسئله حل شود، می توان به بهبود وضعیت نفت و در نتیجه تأمین پایدارتر گاز و برق 
امیدوار بود. در مجموع، مسائل انرژی به یکدیگر گره خورده اند و نیازمند مدیریت جدی 
هســتند». میرلوحی این را هم مطرح می کند که «گروه هــای تندرو و جریان هایی مانند 
پایداری باید دســت از ســر جامعه و مردم بردارند و کنار بکشند تا جامعه بتواند نفس 
بکشــد و دولت فرصت برنامه ریزی پیدا کند. مشکلات و مسائل کشور ایجاب می کند که 
این جریان ها از اقداماتی که طی ســال های اخیر هزینه های ســنگینی به کشور تحمیل 
کرده اند، دست بردارند و عقلانیت بیشتری را در پیش بگیرند. آنها باید بپذیرند که اکثریت 
جامعه با دیدگاه های آنها هم نظر نیســت و نباید خواســته های خود را بر مردم تحمیل 
کنند. متأســفانه شــاهد آن هســتیم که این گروه ها در حوزه های مختلف، از فرهنگ تا 
اقتصاد و سیاســت داخلی و خارجی، مانع تراشی می کنند. در این میان، هرچند کسی از 
آقای پزشکیان انتظار معجزه ندارد، اما همین میزان توانایی ای که دارد نیز با فرسایش و 
اتلاف منابع مواجه شده است. این جریان ها باید بپذیرند که خواسته ها و دیدگاه هایشان 
با اکثریت جامعه هماهنگی نــدارد و حق ندارند آنها را تحمیل کنند». در بخش پایانی 
گفت وگوی «شــرق» با این فعال سیاسی، او معتقد است که «اگر بخواهیم یک دستاویز 
امیدبخش برای سال ۱۴۰۴ مطرح کنیم، دو مسئله اهمیت ویژه ای دارد؛ نخست، رسیدن 
به نتیجه در بحث برجام که اگر تا مهرماه حل شــود، پرونده هسته ای ایران می تواند به 
روال عــادی بازگردد و کشــور پس از ۲۰ ســال از این گرفتاری رها شــود. اما اگر دوباره 
تحریم ها بازگردند، شــرایط به شدت دشوارتر خواهد شــد و نگرانی ها افزایش می یابد». 
دومین موضوع هم از منظر میرلوحی ناظر به حوزه سیاســت داخلی خواهد بود که در 
ایــن زمینه تأکید می کند: «لازم اســت که واقعیت ها پذیرفته شــوند»، چون به باورش 
«تندروها نماینده اکثریت نیستند و نباید دیدگاه های خود را بر جامعه تحمیل کنند. اکنون 
نیز شاهدیم که در مسائل مختلف، این گروه ها مانع تراشی می کنند. در این شرایط، هرچند 
انتظــار معجزه از دولت وجود ندارد، اما حداقل باید اجــازه داد که در همین چارچوب 

محدود نیز بتواند کار کند. در نهایت، کشور نیازمند انسجام و وفاق است».
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